
وزیر بهداشت با اشاره به حاشیه نشینی 
1/3 میلیون نفر در مشهد خبر داد

 اعتبار 8  میلیارد دلاری
 برای حل کمبود آب

  بدهکاری 1200 میلیاردتومانی وزارت بهداشت 
به پرسنل نظام سلامت

شهروند| براس��اس نتایج سرشماری بیش از 
یک میلیون و 300 هزار نفر در حاشیه شهر مشهد 
ساکن هس��تند.  این را وزیر بهداشت در بازدید از 

شهرستان های مشهد اعلام کرد.
 او در این بازدید حاشیه نش��ینی و فرسودگی 
زیرساخت های بهداش��تی و درمانی را بزرگترین 
مشکل شهر مش��هد عنوان کرد و گفت: »با توجه 
به اجرای برنامه طرح تحول نظام س��لامت فعلا 
هیچ طرح توس��عه ای در حوزه بهداشت و درمان 

به جهت کمبودهای اعتباری، قابل اجرا نیست.« 
به گزارش ایس��نا، حسن  هاش��می در نشست 
ش��ورای ش��هر مش��هد که با حضور ش��هردار و 
اعضای شورای شهر مش��هد برگزار شد، با اشاره 
به این که با وجود تغییرات جمعیتی و گسترش 
ش��هر، مهاجرت پذیری و توسعه حاشیه نشینی، 
زیرساخت های بهداش��تی و درمانی شهر مشهد 
همانند 35 س��ال گذشته اس��ت، افزود: »با توجه 
به س��رانه جمعیت مش��هد، درحال حاضر بیش 
از2000 تخت بیمارس��تانی جدید در این شهر 
مورد نیاز اس��ت.« در این جلس��ه ایجاد کارگروه 
جابه جای��ی بیمارس��تان قائ��م )عج( ب��ا حضور 
نمایندگانی از وزارت بهداش��ت و ش��هرداری به 
تصویب رسید و مقرر شد طی یک ماه آینده نتایج 
تصمیمات این کارگروه به وزارت بهداشت اعلام 
شود. به گزارش ایسنا،  هاشمی با اشاره به این که 
در کل کشور با مشکل فرسودگی زیرساخت های 
بهداش��تی و درمانی مواجه هستیم، عنوان کرد:  
»رفع مشکلات این حوزه تنها با همکاری تمامی 
سازمان ها ازجمله ش��هرداری و شورای شهر و در 
مش��هد به طور ویژه با مساعدت آس��تان قدس 
رضوی قابل حل اس��ت.« هاش��می همچنین در 
بازدید از شهرس��تان فریمان نیز به مش��کلات 
بهداش��ت و درمان این شهرستان اش��اره کرد و 
گفت: »با توج��ه به نزدیکی فریمان به مش��هد و 
جمعیت زیاد آن، فریمان بیمارس��تان مناسبی 
ندارد و امیدواریم بیمارستان 64 تختخوابی این 
شهرستان تا پایان خردادماه به بهره برداری رسد.«  
هاشمی در جلسه شورای اداری شهرستان فریمان 
نیز تأکید کرد: »برای حل مش��کل کمبود آب در 
کشور نیز مقرر شده است 8 میلیارد دلار از صندوق 
ذخیره ارزی اختصاص یابد. درخصوص نوسازی و 
ساخت خانه های بهداشت نیز تصمیمات موثری 

خواهیم گرفت.«
بدهکاری 1200 میلیاردتومانی وزارت 

بهداشت به پرسنل
وزارت بهداش��ت همچنی��ن از بده��کاری 
1200 میلیاردتومانی به پرسنل نظام سلامت خبر 
داد و به فارس گفت: »با وجود این بدهکاری حقوق 
همه کارکنان نظام س��لامت در بخ��ش دولتی 
متناسب با افزایش بار کاری آنها افزایش می یابد.« 
او ادام��ه داد: »پولی که برای اج��رای طرح تحول 
سلامت در اختیار وزارت بهداشت قرار گرفته است 
در گام اول متوجه مردم به خصوص افراد محروم و 
ساکن مناطق محروم در روستاهاست اما بالاخره 
برای این که پزش��کان را به مناطق محروم ببریم 
و خدمات مناسب پزش��کی را در دسترس مردم 
این مناطق قرار دهیم چاره ای نداریم جز این که 

پرداختی به پزشکان را افزایش دهیم.« 
به گفت��ه وزی��ر بهداش��ت، اگر پزش��کان در 
مناطق دورافتاده درآمد بیشتری نداشته باشند 
به ای��ن مناطق نمی روند و روس��تاها از پزش��ک 
خالی می ش��ود، حالا رقم یک میلی��ون و 800 یا 
یک میلی��ون و 900 هزار تومانی که به پزش��کان 
داده می ش��د اصلا رقمی نیست و همین مسائل 
باعث ش��ده بود که پزش��کان از رفتن به مناطق 
محروم امتناع کنند و مجبور باش��یم پزشکان را 
برای گذران��دن دوره طرح به اجبار به این مناطق 

بفرستیم.  

فراکسیون محیط زیست اقدامی در 
مورد پارازیت ها انجام نداده است

ایلنا|  ب��ا مطرح ش��دن مس��أله تأثیر منفی 
پارازیت ها بر سلامت انس��ان، رئیس فراکسیون 
محیط زیست مجلس از اولویت قرار گرفتن بررسی 
موضوع پارازیت ها در این فراکس��یون خبر داده 
ب��ود، در حالی  که حدود یک ماه از مطرح ش��دن 
این موضوع می گذرد؛ یکی از اعضای فراکسیون 
محیط زیس��ت در این ب��اره گف��ت: تاکن��ون در 
فراکسیون محیط زیست، فعالیتی در این زمینه 

صورت نگرفته است.  
محمدج��واد نظری مه��ر در م��ورد عملکرد 
فراکسیون محیط زیست در زمینه بررسی تأثیر 
پارازیت  ها بر سلامت ش��هروندان گفت:  تاکنون 
جلس��ه خاصی در مورد پارازیت ها در فراکسیون 
تشکیل نشده و در این مورد بحث خاصی نیز انجام 

نشده است.  

سرپرست دانشگاه شریف معرفی شد
شهروند| محمود فتوحی فیروزآباد به عنوان 
سرپرست دانشگاه صنعتی شریف منصوب شد.  
به گزارش روابط عمومی وزارت علوم، طی حکمی 
از سوی محمدعلی نجفی سرپرست وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری دکتر محمود فتوحی فیروزآباد 
 به عنوان سرپرس��ت دانش��گاه صنعتی ش��ریف

  منصوب شد.  

واکنش معاون رئیس جمهوری به اعلام ممنوعیت 
اشتغال خانم ها در کافی شاپ ها :  

کار نکنند،بروند گدایی و دزدی کنند؟
فارس| مع��اون رئیس جمهوری در ام��ور زنان با 
انتقاد از ممنوعیت اش��تغال زنان در کافی ش��اپ ها 
گفت: اشتغال برای برخی زنان در این اماکن ضروری 
اس��ت و خرج زندگ��ی خ��ود را از این راه به دس��ت 
می آورند.   آیا باید به دنبال این ممنوعیت، آنها دزدی 
کنند؟ شهیندخت مولاوردی گفت: به گفته رئیس 
اداره اماکن ناجا اش��تغال زن��ان در فضای عمومی 
سفره خانه ها ممنوع است، اما در آشپزخانه ها ایرادی 
ندارد اما باید دید که این موضوع از روی برداش��ت و 
اظهارنظر شخصی و سلیقه ای است یا خیر؟ و طبق 
کدام مصوبه و قانون اش��تغال زنان در کافی شاپ ها 
ممنوع اس��ت؟ او ب��ا بیان این ک��ه هم اکنون بخش 
زیادی از آمار بی��کاری در جامعه به زنان اختصاص 
دارد، گفت: با توجه به وضع بیکاری زنان در جامعه 
ای��ن اماکن به عن��وان محلی برای کس��ب درآمد و 
گذران زندگی محس��وب می ش��وند که می توانند 
اشتغالزایی برای زنان را به دنبال داشته باشند.  معاون 
رئیس جمهوری در امور زن��ان و خانواده گفت: باید 
به این نکته توجه ش��ود که آیا زنان��ی که هم اکنون 
در کافی شاپ ها مش��غول کار هستند به  دنبال این 

ممنوعیت باید تکدی گری یا دزدی کنند؟

تشکیل جلسه شورای احیای مجموعه 
فرهنگی- تاریخی توس پس از 15 سال

ش�هروند| جلس��ه ش��ورای احی��ای مجموعه 
فرهنگی - تاریخی توس پس از 15 س��ال با حضور 
مسعود سلطانی فر معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
در مش��هد برگزار ش��د. ب��ه گ��زارش میراث آریا، 
این جلس��ه به ریاست مسعود س��لطانی فر معاون 
رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری، محمدحسن طالبیان 
معاون می��راث فرهنگ��ی )دبیر ش��ورا(، علی رضا 
رشیدیان استاندار خراس��ان رضوی، پیروز حناچی 
معاون وزی��ر راه و شهرس��ازی، سیدامیرحس��ین 
قاضی زاده نماینده مردم خراسان در مجلس شورای 
اسلامی )منتخب مجمع نمایندگان(، علی داوطلب 
نماینده وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رجبعلی لباف 
خانیکی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری و محمدحسن واحدی معاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار خراسان رضوی خراسان برگزار 
شد.  رئیس س��ازمان میراث  فرهنگی در این جلسه 
با اشاره به اهمیت و ضرورت تشکیل مجدد شورای 
احیای توس بر مبنای فرمایش مقام معظم رهبری 
در این خصوص و اهمیت تاریخی فرهنگی مجموعه 
تأکید کرد. در ادامه این نشس��ت، مدیرکل میراث 
فرهنگی استان خراسان رضوی به ارایه گزارشی از 
وضع مجموعه توس و سابقه تاریخی آن پرداخت. در 
این جلسه اعضای حاضر، آراء، نظرات و پیشنهادات 
خود را در رابطه با فعالیت ش��ورا بیان کردند و نتایج 
مجموعه تبادل نظر حاضرین در 5 م��ورد به تأیید 
اعضاء رسید.  تشکیل کمیته اجرایی زیر نظر شورا 
با محوریت اس��تانداری خراس��ان رضوی در استان 
به عنوان اولین پیشنهاد، مورد تأیید حاضرین در این 
جلسه قرار گرفت. همچنین اختصاص اعتبار دولتی 
به مطالعات، کاوش های باستان شناس��ی و مرمت 
بقایای معماری و یافته های باستان شناسی در این 
جلسه مطرح ش��د و مورد تأکید قرار گرفت.  در این 
جلسه که به ریاست معاون رئیس جمهوری برگزار 
شد، ضابطه مند کردن ساخت وساز در عرصه توس 

به عنوان اولویت سازمان عنوان شد .

این کازینو است یا  اپراتور تلفن؟ )2(
 کارگری که اگر س��یصد هزار تومان برنده ش��ود 
می تواند پس از سه س��ال برای خ��ودش یک کت و 
شلوار و یا برای همسرش یک مانتو بخرد، کارمندی 
که اگر بیس��ت میلیون تومان برنده شود می تواند 
صاحب اتومبیل شخصی ش��ود، اگر یکی دو بار در 
مقابل این وسوسه ها مقاومت کند، عاقبت تکرار و 
تکرار این پیامک ها، ناخودآگاه دس��ت او را به سوی 
صفحه کلید گوشی تلفن همراهش می برد و پیامک 
رسیده از کازینوی وطنی را پاسخ می دهد.  این اولین 
پکُ به سیگار و شروع یک اعتیاد و قدم گذاشتن در 
راهی است که بازگشت از آن، اگر بازگشتی داشته 

باشد، به آسانی میسر نیست. 
از آن پس صورتحساب های تلفن سیر صعودی 
می گیرد و باخت روی باخت کاربر را برای ریس��ک 
بیش��تر جهت جب��ران خس��ارات وارده مصمم تر 
می کند.  از این طری��ق هزاران هزار بازنده به چاهی 
می افتند که پایانش اعتیادبه بلای خانمانسوز قمار، 
پاگرفتن محفل های برد و باخ��ت و نهایتاً تجارت 
کثی��ف و ممنوعه نوظهوری به ن��ام قمارخانه های 
آپارتمانی اس��ت.  اگر امروز به آسانی و با عزم و اراده 
بس��اط این جک پات های��ی ک��ه اپراتور های تلفن 
همراه در جی��ب تک تک مردم کش��ورمان نصب 
کرده اند جمع نشود، فردا بساط تبدیل شدن منازل 
مسکونی به قمارخانه های مخصوص اعضا، به آسانی 
جمع نخواهد شد.  برای پی بردن به عمق فاجعه ای 
که جامعه جوان ما را تهدی��د می کند،  خوانندگان 
عزیز را به دوباره خوانی و چندبار خوانی شعر زیبای 
»کودک این ق��رن« س��روده زنده ی��اد خانم دکتر 
طاهره صفارزاده که در دهه چهل سروده اند، دعوت 
می کنم.  )منتشر ش��ده در صفحه 13 شماره امروز 

شهروند(

روی میز خبر گزارشی از تخلف عده ای از جراحان در اتاق های عمل

گزارش غیرواقعی در پرونده بیماران
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ش�هروند| هر روز ماجرای تازه ای برملا می شود؛ 
یک ب��ار داس��تان دریافت های زیر می��زی تعدادی 
از پزش��کان اس��ت و یک بار هم اجبار بیماران برای 
پرداخت ه��ای نامتعارف. یک بار گفته می ش��ود در 
بیمارس��تان های دولتی تنها مُهر جراحان است که 
کار می کند، بدون این که حضوری داشته باشند، بار 
دیگر هم اعلام می شود جنازه بیمار تا تسویه حساب 
تحویل داده نمی شود.  حالا انجمن جراحان عمومی، 
پرده از ماجرای دیگری برمی دارد؛ اتفاقی که ش��اید 
سال هاس��ت رخ می دهد، بدون این که بیم��اران، از 
آن خبر داشته باش��ند. جراح در اتاق عمل، شکم را 
می شکافد، کیس��ه صفرایی را عمل می کند، بخیه 
می زند و جراحی را تم��ام می کند، کمی آن طرف تر 
اما، پرونده را باز می کند، چند کار نکرده را هم اضافه 
می کند و پول بیشتری می گیرد، حتی ممکن است 
یک شکس��تگی س��اده را، جور دیگری وانمود کند، 
جراحی س��اده ای را س��نگین توصیف کند و زمان 
تکمیل پرونده، چند کد حاش��یه ای دیگر هم اضافه 
کند و به این ترتیب، سود بیشتری ببرد. در این پروسه 
اما جراح تنها نیس��ت، پرس��تار و پزشک بیهوشی و 
همه آنها که در اتاق عمل حضور داش��تند، دست در 
دست هم گذاشته اند. درنهایت هم، تمام این پروسه 
را به گردن تعرفه های غیرواقعی می اندازند. تعرفه ها 
همیشه، بهانه ای برای تخلف عده ای از پزشکان است.  
به این بهانه زیر می��زی می گیرند، هزینه عمل های 
نکرده را می گیرند و...  یک��ی از اعضای هیأت مدیره 
انجمن علمی جراحان عموم��ی که ماجرای تخلف 
تعدادی از جراحان را برملا می کند، اما معتقد است: 
»تعرفه ه��ای غیرواقعی عاملی ب��رای جراحی های 
غیرحقیق��ی اس��ت، درحالی که درم��ان و جراحی 
حقیقی در پی تعرفه های واقعی حاصل می ش��ود.« 
پرویز دریایی در توضیح بیشتر این نوع تخلف ها، به 
اضافه کردن کد حاش��یه ای به پرونده بیماران اشاره 
می کند و ادامه می دهد: »جراحانی هس��تند که در 
پرونده بیم��ار کدهایی برای انج��ام برخی عمل ها و 
اقدامات اضافه می کنند، درحالی که هیچ کدام از آنها 
انجام نشده، به این ترتیب آنچه برای بیمار در عمل 
گزارش می شود، آن چیزی نیست که در اتاق عمل 

انجام شده.«
کادر اتاق عمل، متهمان پرونده تخلف

هر کاری که پزش��ک در اتاق عمل انجام می دهد، 
تعرفه مشخصی دارد، شکافتن ش��کم، بخیه زدن، 
جراحی توده یا عضو آس��یب دیده، پاکس��ازی و... . 

تخلف جراح اما زمانی نم��ود پیدا می کند که او تنها 
ش��کم را باز کرده، عمل را انجام داده و بخیه زده، در 
پرونده اما، پاکسازی محل، ترمیم و... که هر کدام کد 
مخصوص به خود را دارد، اضافه می ش��ود. هر یک از 
آنها ضریب k برای محاسبه حق الزحمه دارد، بر این 
اساس جراحی بخشی مانند کیس��ه صفرا که برای 
نمونه  k، 100 هزار تومان دارد، با اضافه کردن ترمیم 
روده، به k، به 150 هزار تومان می رس��د و درنهایت 
جراح پول بیشتری می گیرد. محمد شریفی مقدم، 
دبیرکل خانه پرستار توضیحات بیشتری درباره این 
تخلف به »ش��هروند« می دهد. او می گوید: »این گونه 
نیست که جراحی عمل خاصی را بدون این که انجام 
دهد، در پرونده بیاورد. معمولا این تخلف ها مربوط 
به کارهای جانبی و غیرضروری است، یعنی اگر این 
کار انجام نشود مشکلی برای بیمار ایجاد نمی شود.  
بیمار هم به هیچ وجه متوجه ماجرا نمی ش��ود، چرا 
که دیگر کسی ش��کم او را باز نمی کند تا ببیند چه 
اتفاقی افتاده.« دبیرکل خانه پرستار حاکم بودن منافع 
شخصی و پولی برخی جراحان و پزشکان را معضل 
نظام سلامت می داند: »برخی با این اقدامات در حق 
مردم جفا می کنند، عمده این تخلفات هم در بخش 
خصوصی انجام می شود، چراکه در بیمارستان های 
دولتی عم��لا جراحی وج��ود ندارد ت��ا بخواهد این 
تخلف ها را انجام دهد، آنها تنها مُهرشان است که کار 
می کند.« او از این که سلامت مردم در درجه دوم قرار 
گرفته ابراز تاسف می کند: »این گونه تفکرات مادی در 
سیستم پزشکی ما ریشه دوانده، همین هم شده تا 

پول و جیب پزشک در اولویت قرار گیرد.« به گفته او، 
با همه مجازات هایی که برای پزشکان در نظر گرفته 
شده، اما هنوز هم شاهد هستیم که تعدادی از آنها در 
مطب ها، زیر می��زی می گیرند، یعنی علاوه بر پول و 
هزینه ای که بیمار باید در بیمارستان پرداخت کند، 

در مطب هم پول اضافه ای از آنها گرفته می شود. 
 تعرفه غیرواقعی دلیل تخلف نمی شود؛ 

با متخلفان باید برخورد شود
تخلفات در اتاق های عمل زیاد اس��ت، مردم هم از 
هیچ یک از آنها خبردار نمی شوند. هستند جراحانی 
که یک عمل ساده را سنگین جلوه دهند و بخواهند 
پول بیش��تری بگیرند. این را نعمت الله منوچهری، 
یکی از اعضای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
ش��ورای اس��لامی به »ش��هروند« می گوید. او اعلام 
غیرواقعی بودن تعرفه ها را توجیهی برای تخلف این 
جراحان عنوان می کند: »ما قبول داریم که بخشی از 
تعرفه ها واقعی نیست، اما دلیل نمی شود که تخلف 
کنیم. اصل این اقدامات محکوم است. چطور ممکن 
اس��ت پول کاری که انجام نش��ده، گرفته شود. این 
یک تخلف آشکار است و باید به شدت با آن برخورد 
ش��ود.«به گفته منوچهری، ممکن اس��ت خیلی از 
کارمندان از درآمدهای خود ناراضی باشند، اما دلیل 
نمی ش��ود که با تخلف، هزینه های خ��ود را جبران 
کنند. مسأله نارضایتی از درآمد در بسیاری از حرفه ها 
 وجود دارد.  اینگونه رفتارها رشوه خواری و تخلفات را 

بالا می برد.  
این عضو کمیس��یون بهداش��ت و درمان مجلس 

از ای��ن تخلفات ک��م ندی��ده. او می گوی��د: » من از 
نزدیک ش��اهد این گونه اقدامات در بیمارس��تان ها 
ب��وده ام، این گون��ه تخلفات هم گس��ترده اس��ت، 
ام��ا از س��وی ع��ده ای از جراحان و پزش��کان انجام 
می ش��ود و نمی توان آن را به همه آنه��ا تعمیم داد.« 
او تأکید می کند که نه بیمارستان و نه حتی مردم و 
سازمان های بیمه گر از این تخلفات خبر ندارند. »این 
اتفاقات در اتاق عمل رخ می دهد، پرس��تار و پزشک 
بیهوش کننده و سایر کادر اتاق عمل هم از این ماجرا 
خبر دارند، به هرحال برای آنها هم س��ود دارد، پس 
سکوت می کنند.« او برخلاف دبیرکل خانه پرستار 
معتقد اس��ت، این گونه تخلفات در بیمارستان های 
دولتی انجام می شود. چراکه در این بخش نظارت به 
خوبی صورت نمی گیرد. منوچهری در همین جا، به 
نحوه نظارت خرده می گیرد. به اعتقاد او، هر کجا که 
بودجه های کلان اختصاص داده می شود، تخلف های 
کلان هم رخ می دهد: » وزارت بهداشت برای نظارت 
به نیروی قوی نیاز دارد، به اندازه کافی نیروی انسانی 
ندارد. از دیگر س��و هم تخلفات آن قدر زیاد است که 

نمی تواند با آن برخورد کند.«
نصب دوربین های فیلمبرداری در اتاق عمل

با این همه، هم��ان عضو هیأت علمی دانش��گاه 
علوم پزش��کی تهران که ماجرای تخل��ف را عنوان 
کرده، معتقد اس��ت که چاره کار، نصب دوربین های 
فیلمبرداری در اتاق عمل اس��ت: » برای اصلاح این 
موضوع بای��د در همه  اتاق های عم��ل دوربین های 
فیلمبرداری کار گذاش��ته شود چراکه همه  کدهای 
جراحی اعم از پلاس��تیک و ترمیمی کد مش��خص 
دارند و با این کار می توان هزینه ها را حس��اب کرد.« 
او ادامه می دهد: »آموزش های پس از فارغ التحصیلی 
نیز توس��ط انجمن های علمی انجام شود در غیراین 
صورت پزش��کان ب��ه اعم��ال درمان��ی زیرزمینی 
دس��ت می زنند.« به گفت��ه دریایی، قان��ون به جای 
این که دنبال شاکی باشد، باید خلافکار را پیدا کند. 
»بس��یاری از این تخلفات در مطب ها انجام می شود 
که قانون از آن بی خبر اس��ت.« بیماران سرگردانند، 
آنها نمی دانن��د به کج��ا روند، ک��دام متخصص را 
انتخاب کنند، همه اینه��ا  اما به اعتق��اد دریایی، با 
اجرای طرح پزش��ک خانواده عملی می شود: »برای 
خ��ارج کردن بیم��اران از س��رگردانی بای��د برنامه 
پزش��ک خانواده در کش��ور اجرا ش��ود ت��ا بیمار به 
 متخصص مربوط��ه برای دریافت خدم��ات درمانی

 مراجعه کند.«

ش�هروند| بحران کمبود فضای آموزشی تهران، 
وضع مدرس��ه نمکی ها، تعداد م��دارس در معرض 
آس��یب های اجتماعی و...    موضوعاتی اند که دیروز 
اسفندیار چهاربند، مدیرکل آموزش و پرورش شهر 
تهران دیروز در نشس��ت خبری اش ب��ا خبرنگاران 

مطرح کرد.   
 سال هاست که از دانش آموزان بازمانده از تحصیل 
زیاد حرف می زنند؛ یکی از تعداد آنها می گوید و یکی از 
برنامه هایی که باید برای آنها ریخته شود تا تعدادشان 
کم ش��ود. حالا ای��ن مدی��رکل آم��وزش و پرورش 
شهر تهران اس��ت که از برنامه های جدید آموزش و 
پرورش برای این افراد می گوید. او دیروز در پاس��خ به 
پرسشی درباره کودکان بازمانده از تحصیل در مناطق 
حاشیه ای شهر مانند خاک سفید گفت: »محله های 
دیگری چ��ون مرتضی گرد، خلیج، جنوب ش��رقی 
منطقه 15 در مجاورت کوره پزخانه ها وجود دارند و 
کماکان افرادی را داریم که عمده آنها را افاغنه تشکیل 
می دهند و امکان دسترس��ی به آم��وزش عمومی را 

ندارند.«
چهاربند ادام��ه داد: »بانک اطلاعاتی مربوط به این 
افراد تکمیل شده و این مجوز در اختیار ما قرار گرفته 
است که بتوانیم به صورت فردبه فرد آموزش را به این 
افراد ارایه داده، برای آنها معلم ها را به آن جا اعزام کنیم 
که ای��ن هزینه به ازای هر معلم پرداخت می ش��ود و 
اعتبارات آن دیده شده اس��ت، اما متأسفانه بخشی 
از این کودکان گرفتار باندهای کار کودک هس��تند.   
به عنوان مثال در ش��مال ش��رقی منطقه 2، بعضی 
گروه های بهره بردار در این باندها از ورود این کودکان 

کار جلوگیری کرده و امکان تحصیل آنها با معلم در 
 همان مناطق را نیز نمی دهند و این کار را بسیار دشوار 

کرده است.«
چهاربند در پاس��خ به این که ب��رای ادامه تحصیل 
کودکان فاقد شناسنامه چه تدابیری اندیشیده شده 
اس��ت؟ گفت: »درحال حاضر س��ه تا چهار مدرس��ه 
در جنوب ش��هر داریم که به مدرسه نمکی ها معروف 
ش��ده اند و افرادی در آن مش��غول تحصیل اند که در 
خیابان ها نان خشک جمع می کنند. در همین مدرسه 
نمکی ها 30 ت��ا 40 درصد کودکان فاقد شناس��نامه 
هستند. مش��غول رایزنی با ش��ورای شهر هستیم تا 
بتوانیم خدمات ش��بانه روزی ازجمل��ه فراهم آوردن 
امکانات خوابگاهی، فضای گرم و... را مهیا کنیم تا این 
دانش آموزان به این مدارس جذب ش��وند.«  چهاربند 
در پاس��خ به این پرس��ش که »تع��داد ترک تحصیل 
دانش آم��وزان در تهران چقدر اس��ت«، گفت: »هنوز 
دفاتر امتحانات نهایی در ش��هریورماه بس��ته نشده 
است و این آمار مشخص نیست. درباره انسداد کامل 
مبادی بیس��وادی، وزارت آموزش و پ��رورش جدی 
است و برای تولید کم س��واد و بی سواد به خصوص در 
ابتدایی رصدهای مختلفی انجام می دهد.« چهاربند 
 در ادامه گفت که 260 مدرس��ه در تهران در معرض

 آس��یب ه��ای اجتماعی ان��د: »براس��اس مطالعات 
انجام شده 260 مدرسه در تهران بیشتر از سایر مدارس 
در معرض آسیب های اجتماعی قرار دارند که هر 15 تا 
20 مدرسه شناسایی شده به یکی از معاونان اداره کل 
سپرده ش��ده تا نظارت دقیقی بر فعالیت این مدارس 
داشته باشند تا به حاش��یه رانده نشوند. اکنون درباره 

سیاست های کش��وری که دنبال می شود، مهم ترین 
آسیب اجتماعی، سوءاس��تفاده از موادمخدر است.« 
مدیرکل آموزش و پرورش تهران در ادامه با اش��اره به 
این که تعدادی از افاغن��ه در برخی مناطق از تهران از 
تحصیل محروم هستند، گفت: »به صورت فردبه فرد 
برای افرادی که از تحصیل بازمانده اند معلم گرفته و آنها 
را شناسایی می کنیم. براساس دستور وزیر آموزش و 
پرورش در معاون��ت آموزش ابتدای��ی گروهی به نام 
صیانت از حقوق ک��ودک با همکاری مراجع قضایی و 
انتظامی برای بازگرداندن دانش آموزانی که از تحصیل 

محروم هستند، تشکیل شده است.«
بحران فضای آموزشی در منطقه 22 تهران

کمبود فضاهای آموزشی در تهران از دیگر سخنان 
چهاربند بود.   او گفت درحال حاضر پنج هزار کلاس 
غیرمقاوم در تهران وج��ود دارد که در مقابل حوادث 
غیرطبیعی ازجمله زلزله آسیب پذیرند و باید بازسازی 
شوند: »مجموع فضای آموزشی موردنیاز تهران بالغ 
بر 1500 هکتار اس��ت. اکنون سرانه فضای آموزشی 
در دوره ابتدایی به ازای هر دانش آموز سه متر مربع و 
متوسطه 4/2 متر مربع و متوسطه 2/6 متر مربع است. 
در مقابل کمبود 1500 هکتار فضای آموزشی اکنون 
تنها 750 هکتار فضای آموزشی در اختیار داریم و باید 
گفت تهران از شهرهای محروم کشور به لحاظ فضای 
آموزش��ی اس��ت.« چهاربند ادامه داد: »سازوکارهای 
لازم برای تأمین فضای آموزشی در قانون دیده شده 
اما تاکنون عملیاتی نشده است. متأسفانه حق مردم 
در جیب کسانی است که ساختمان سازی می کنند 
و حق آموزش و پرورش را نمی پردازن��د. در ماده 13 

قانون شوراها تأکید شده شهرداری علاوه بر عوارضی 
که دریافت می کند باید بابت توسعه فضای آموزشی 
5 درصد ع��وارض دریافت کن��د.«  او با بی��ان این که 
براساس محاس��بات دریافت این عوارض در سه سال 
پیاپی مبلغی بالغ ب��ر 2500 هزار میلیارد تومان برای 
ما به همراه خواهد داش��ت و می توان��د نیاز تهران به 
فضای آموزش��ی را برط��رف کند، گف��ت: »در حال 
حاضر در منطقه 22 بالغ بر 42 هزار واحد مس��کونی 
درحال ساخت اس��ت و این تعداد واحد مسکونی تا 
دو س��ال آینده تحویل می شوند. براساس محاسبات 
ما حداقل 25 هزار دانش آموز در ای��ن 42 هزار واحد 
مسکونی نیاز به فضای آموزشی دارند اما حتی یک متر 
مربع فضای آموزشی برای این جمعیت برای منطقه 
22 تهران منظور نشده و تا دو  سال دیگر یک فاجعه 
در این منطقه رخ خواهد داد.« چهاربند با بیان این که 
منطقه 22، محروم ترین، فقیرترین و فلاکت بارترین 
منطقه شهرداری تهران نس��بت به فضای آموزشی 
اس��ت، گفت: پایان مهرماه اع��لام عمومی خواهیم 
کرد که آموزش و پرورش هیچ گونه تعهدی نس��بت 
به ثبت نام دانش آم��وزان این منطقه ندارد و اولیا باید 
این حق را از سازندگان این ساختمان ها مطالبه کنند. 
این پرسش باقی است که چه کسی متولی تخصیص 
فضای آموزشی و شهرسازی در تهران است؟ زمینی 
که به فروش رسیده است، چگونه قرار است کاربری 
آموزش��ی پیدا کند؟ مطالبه جدی ام��روز ما فضای 
آموزشی است و باید گفت دو سال دیگر بحران، تأمین 
نیروی انس��انی نیس��ت بلکه تأمین فضای آموزشی 

خواهد بود.«

خبر

ادامه از صفحه یک

  برخی پزشکان هزینه جراحی های انجام نداده را  از بیمار می گیرند، تعرفه غیرواقعی؛ بهانه تخلف 

ویژه

آسیاتک تقدیرنامه مسئولیت پذیری اجتماعی را دریافت کرد
در هفته »فناوری اطلاعات و ارتباطات پارسی زبانان« آسیاتک دریافت کننده تقدیرنامه مسئولیت پذیری اجتماعی

آس��یاتک در اولین دوره از اهدای جایزه مسئولیت پذیری اجتماعی 
شرکت های فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور مورد تقدیر قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی شرکت انتقال داده های آسیاتک، در همایش 
هفته فناوری اطلاعات و ارتباطات پارسی زبانان که روز گذشته با حضور 
معاون اول رئیس جمه��وری، وزیر ارتباطات، رئیس س��ازمان فناوری 
اطلاعات، رئیس تش��کل های ICT عرب و نمایندگانی از بخش های 
خصوصی و دولتی 12 کشور همسایه برگزار شد، برترین فعالان صنعت

ICT با توجه به پذیرش نقش در جامعه و مسئولیت پذیری اجتماعی 
انتخاب ش��دند. در این مراس��م هی��ات داوران همایش هفت��ه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات پارس��ی زبانان، به پاس یک س��ال تلاش در جهت 

ترویج مفاهیم نوین کس��ب و کار مانند مس��ئولیت اجتماعی شرکتی 
و خلق ارزش مش��ترک برای کس��ب و کار و جامعه، از شرکت آسیاتک 
تقدیر کرد. لازم به ذکر است انتخاب شرکت انتقال داده های آسیاتک، 
براساس سرمایه گذاری گسترده طی سالیان گذش��ته در قبال اهداف 
عام المنفعه خصوصا توسعه شبکه ارتباطات کشوری و ارتقای خدمات 
اینترنتی و توجه به تمامی ذینفعان بر اساس استراتژی تبدیل آسیاتک 
از یک ش��رکت خدماتی به یک نهاد اجتماعی، صورت گرفت. بنابراین 
گزارش هدف از اهدای این جایزه، انتخاب تجربه های برتر س��ازمان ها و 
موسس��ه های فعال بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور در حوزه  
مسئولیت پذیری اجتماعی، شناسایي، معرفي و تشویق طرح هاي برتر 

در حوزه مس��ئولیت پذیری اجتماعی، افزایش انگی��زه، بهبود و ترویج 
فرهنگ مسئولیت پذیری اجتماعی و اشکال نوین آن و الگوسازي مناسب 
و تشویق س��ازمان ها و موسس��ه های فعال در حوزه  مسئولیت پذیری 
اجتماعی به عنوان یک راهبرد تجاری و مزیت رقابتی اس��ت. از س��وی 
دبیر خانه این همایش، مسئولیت پذیری اجتماعي شرکت در رهبري و 
فرآیندهاي درون سازماني، مسئولیت پذیری اجتماعي شرکت در محیط 
کار و کارکنان، مس��ئولیت پذیری اجتماعي ش��رکت در بازار و صنعت، 
مسئولیت پذیری اجتماعي شرکت در محیط زیست و مسئولیت پذیری 
اجتماعي ش��رکت در س��طح جامعه به عنوان ش��اخص های انتخاب 

شرکت های برتر در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات اعلام شده است.

مدیر کل آموزش و پرورش شهر تهران خبر داد   
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